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Abstract

  

Drawing on archival documents the article assesses motives of the Russian Communist Party
(Bolsheviks) officials for removal of political adversaries in the early 1920s. The first Soviet
Constitution (July 1918) made no mention of the Russian Communist Party (Bolsheviks) special
place among government agencies, officially the power resided in the people and was
implemented through Soviets elections on every level. This was a natural result of the
Constitution being designed by two parties, one of the Communists and the other of the Left
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SRs, while there still remained a multi-party system in the country. Thus, the Bolsheviks could
not capture a one-party system in the Constitution. The end of the Civil War saw a duality of
power: officially the authority resided in the Soviets, while actually the Russian Communist Party
(Bolsheviks) had gained a majority in Soviet agencies and ruled the country. In view of this,
studying activities of the R.C.P.(B.) in transit from the period Civil War to that of building of
socialism is considered of great significance. The early 1920s are of particular interest for a
historian as the sources are understudied and there are some difficulties of analyzing the
formation of distinctive party-state authorities, control agencies and the development of effective
managerial decisions. The article assesses the Bolsheviks abolishment of the Russian
multi-party system at the close of the Civil War and the increasingly larger role of the ruling
Communist Party in system of state agencies, their chosen means towards their ends, all of
which is of great importance in the crucial period of transit from one socioeconomic formation to
another.Drawing on a study of document collections from the Russian State Archive of
Socio-Political History (RGASPI), the article identifies grounds for abolishment of the Russian
multi-party system and activities highlights of the R.C.P.(B.) leadership.It analyses the
composition and content of the documents, as well as their information potential for the period
following the merger of the left socialist and social democratic parties and groups within the
R.C.P.(B.). The article offers an interpretation of the data in the archival sources and estimates
the reliability of some of them. It concludes that following the end of the Civil War the R.C.P.(B.)
leadership strived to promote the victory of the Global Socialist Revolution.

  

  

Аннотация

  

В статье на основе архивных документов рассматриваются причины устранения
деятелями РКП(б) политических противников в начале 1920-х гг. В первой советской
Конституции, принятой в июле 1918 г., ни словом не упоминается о месте РКП(б) во
властных структурах, формально власть принадлежала народу и реализовывалась
через выборы Советов всех уровней. Объяснялось это тем, что проект Конституции
готовился двумя партиями - коммунистами и левыми эсерами, а в стране в услових
гражданской войны продолжала существовать многопартийная система. В связи с этим
закрепить конституционным актом однопартийную власть большевикам не удалось. С
окончанием в основном гражданской войны в стране установилось двоевластие:
формально власть принадлежала Советам, фактически, через большинство в органах
советской власти, управляла странойРоссийская коммунистическая партия
(большевиков). В связи с этим представляется актуальным исследование некоторых
важных аспектов деятельности РКП(б) в условиях окончания гражданской войны и
перехода к строительству социализма.Начало 1920-х гг. представляет особый интерес в
связи с недостаточной изученностью источниковой базы, что порождает объективные
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трудности для анализа процессов формирования специфических органов
партийно-государственной власти, контроля за ними, достижения эффективности
управленческих решений. С этой целью рассматривается проблема ликвидации
руководством большевиков многопартийности в России на заключительном этапе
гражданской войны и возрастания роли правящей партии в системе государственного
управления, создания, как представлялось руководству партии, эффективных
инструментов для достижения намеченных целей, что особенно важно в кризисный
период перехода от одной социально-экономической и политической формации к
другой. На основе исследования комплекса документов Российского государственного
архива социально-политической истории выявлены причины ликвидации
многопартийности в стране и особенности деятельности руководства РКП(б) в
указанном направлении, представлен анализ состава документов, их содержания,
информационного потенциала после «вливания» левых социалистических и
социал-демократических партий и групп в РКП(б). Помимо характеристики архивных
документов приведена интерпретация сведений источников с оценкой достоверности
некоторых из них, сделан вывод о намерении руководства РКП(б) добиваться и после
окончания гражданской войны в России победы социалистической революции в мировом
масштабе.
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